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noviny Města Kravaře

v ýstavba čov dokončena
V úterý 3. listopadu byla v Kravařích slavnostně ukončena výstavba veřejné 
splaškové kanalizace a objektu čistírny odpadních vod. Oficiálního zakončení 
přímo v objektu čistírny odpadních vod v Kravařích - Olšinkách, se zúčastnili 
zastupitelé města, v čele se starostou města Ing. Andreasem Hahnem, zástupci 
vedení města, odborů MěÚ a starostů Hlučínska. Přítomní byli i zástupci všech 
společností, které se na výstavbě podíleli a také řada dalších významných hostů, 
mezi nimi byly i zástupci partnerských měst Woźniky a Lublienec. Společným 
setkáním tak ukončili výstavbu nejvýznamnějšího a nejdůležitějšího projektu v 
dějinách města, které v letošním roce slaví 785. výročí svého vzniku .

„Město Kravaře se novým řešením odkanalizování splaškových vod začalo 
zabývat již v 90. letech, kdy bylo zpracováno několik studií, kde umístit novou 
čistírnu odpadních vod (ČOV) a jak vést městem novou kanalizaci. Původní 
projekt, určený pro ÚR, který vznikl v roce 2000 řešil odkanalizování a čištění 
odpadních vod v Kravařích a Štěpánkovicích, poté co obec Štěpánkovice od 
projektu ustoupila, přistoupilo město Kravaře v roce 2003 k přepracování 
projektu s cílem odstranění nevyhovujícího stavu nakládání s odpadními vodami 
a dosažení úrovně, která je požadována evropskými směrnicemi a národní 
legislativou,“ kdy zpracovatelem byla společnost AQUA PROCON s.r.o., Brno,“ 
sdělil starosta města Ing. Andreas Hahn. Pro Kravaře byla navržena nová 
samostatná splašková kanalizace včetně odboček pro domovní kanalizační 
přípojky, které bude přivádět odpadní vody do nové čistírny odpadních vod. 
Čistička v Kravařích je mechanicko-biologická, kdy biologické procesy umožňují 
zejména odstranění organických látek, nerozpuštěných látek a dusíku. 
„Profinancovat investiční projekt tohoto rozsahu z vlastních zdrojů města bylo 
nad naše síly a možnosti. Potřebné finanční prostředky se městu podařilo 
zajistit prostřednictvím dotace z EU z Fondu soudržnosti,“ upřesnil Ing. Hahn. 
Rozhodnutím Komise evropských společenství ze dne 16. 12. 2005 o udělení 
pomoci z Fondu soudržnosti projektu „Novostavba veřejné splaškové kanalizace 
a objektu ČOV v Kravařích“ byla městu Kravaře přidělena finanční pomoc ve výši 
11 977 746 EUR, což představuje 80 % způsobilých nákladů projektu. Prostředky 
na dofinancování stavby byly zajištěny z vlastních zdrojů města prostřednictvím 
úvěru, který nám společně poskytly bankovní ústavy Česká spořitelna a.s. a 
Dexia Komunál kredit Bank AG. „Obdrželi jsme maximálně možnou dotaci ve 
výši 80 % z uznatelných nákladů. Celkové náklady na tuto akci dosáhnou výše 
14 970 000 EUR,“ pokračuje starosta města Andreas Hahn. Tento projekt tak 

získal nejvyšší procento dotace ze všech dotovaných projektů v roce 2005 
v rámci celé České republiky. Zpracovatelem projektu pro územní řízení a 
žádosti o dotaci byla společnost AQUA PROCON s.r.o., Brno. V roce 2006 
byla společnostmi AQUA PROCON s.r.o., Brno a HUTNÍ PROJEKT OSTRAVA 
zpracována dokumentace pro stavební povolení, zadávací dokumentace pro 
výběr zhotovitele stavby a správce stavby. Tyto společnosti zároveň vykonávaly 
na stavbě autorský dozor. Po jejím schválení SFŽP byla zveřejněna oznámení 
o zahájení zadávacího řízení v informačním systému o veřejných zakázkách. 
Výběrové řízení zajišťovala společnost RTS a.s. Brno. Na základě podaných 
nabídek a návrhu hodnotící komise, rozhodla Rada města Kravaře o uzavření 
smlouvy o dílo na služby správce stavby se společností CENTROPROJEKT a.s., 
Zlín a o přidělení zakázky na zhotovitele stavby, společnosti TCHAS, spol. s 
r.o., Ostrava. Na zajištění publicity projektu byla uzavřena smlouva s Agenturou 
API s.r.o., Ostrava, která průběžně po dobu trvání realizace projektu pravidelně 
informovala občany v tisku, na webových stránkách a pomocí bilbordů, o postupu 
prací a zajišťovala slavnostní zahájení a ukončení projektu. „Podepsáním všech 
smluv o dílo začala další fáze výstavby a to skutečná realizace stavby kanalizace 
a ČOV. Dne 19. července 2007 byla stavba slavnostně zahájena a následně 
realizována dle stanoveného harmonogramu, kdy k 31. 10. 2009 byla realizace 
stavby ukončena,“ dodává na závěr starosta. 
Vlastní novostavba kanalizace je uložena do všech komunikací ve městě, 
celkem bylo uloženo 26 730 m gravitačních stok, 1552,45 m výtlačných stok, 13 
010 m přípojek DN 150 a bylo postaveno 6 čerpacích stanic. Dále bylo v rámci 
projektu provedeno přeložení 654 m dešťové kanalizace. Samotný objekt čistírny 
je postaven za městem ve východní oblasti zvané Olšinky. 
technická specifikace 
Čistička odpadních vod je navržena na připojení 7 500 EO s průměrným denním 
přítokem Q24 = 1 350 m3/den při koncentraci znečištění 333,3 mg/l.
Technologická linka ČOV je sestavena ze sdruženého objektu čerpací jímky a 
retenční nádrže k zachycení případných dešťových vod. 

Pokračování na str. 3

Ing. Jan Skořepa, jednatel společnosti a generální ředitel Tchas spol. s r.o.; 
Ing. Josef Šebek, MBA, ředitel a jednatel společnosti AQUA PROCON s.r.o.; 
Rudolf Stuchlík, vedoucí odboru MH a IV; Ing. Jaroslav Valkovič, ředitel divize 
Vodohospodářských staveb CENTROPROJEKT a.s.; Ing. Andreas Hahn, 
starosta města Kravaře; Karel Zeiss, manažer projektu ČOV
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Pondělí 21.12. od 8.00 do 17.00 hod.
Úterý  22.12. od 8.00 do 15.00 hod.

středa  23.12. od 8.00 do 12.00 hod.
Polední přestávka od 12.00 do 13.00 hod.

!!VE DNECH OD 28. - 31.12. ÚŘAD UZAVŘEN!!

ÚŘEDNÍ DNY MěÚ KRAVAŘE V 
DOBĚ VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ

Neplaťte víc, než je nutné !!!

občanské sdružení sociálních a 
finančních poraden s krajskou radou 

svazu důchodců
zahajuje bezplatnou sociálně - finanční 

poradnu

kdo může poradnu využívat?
* držitelé průkazů ZTP, ZTP/P, TP
* senioři, sociálně slabší rodiny
* rodiny s dětmi
* nezaměstnaní
* ostatní klienti 

Co nabízíme ?
* informace a pomoc při sjednávání slev
- dodávku plynu a el. energie u vybraného dodavatele, 
sleva až 7 %
- služby vybraného mobilního operátora a pevné 
linky, sleva 10-20 %
- pojištění domácnosti a nemovitosti, sleva 10-20 % 
(ZTP, ZTP-P u vybraných pojišťoven)
- pojištění za škodu způsobenou zaměstnavateli
- pohonné hmoty v síti vybraných čerpacích stanic
* zajištění financí na pohřebné – program Pieta
* prevenci před nebankovními úvěry, předlužení 
a exekuci s možným dopadem na slabší sociální 
skupiny
* vyřízení žádosti na zateplení domu a její   
zprostředkování se slevou až 50 % od státu – 
ZELENÁ ÚSPORÁM
* nabídku pracovních příležitostí v poradnách  
OSSAFP ČR po celé ČR
* kurzy finanční gramotnosti s osvědčením o 
odbornosti

kontaktní místa:
Ostrava: Rada seniorů,Ostrčilova4, Čtvrtek 9-15h
Poruba: Sv.důch.,Marie Majerové 1733/6,Úterý 9-
12h
Frýdek - Místek: 17.listopadu 147,Pondělí 9-13h
Karviná: Polská 120,Středa 9-12h

telefon: 518 321 861,737 855 826,604 959 387
e-mail: financniporadna@seznam.cz 
www.socfinporadnycr.cz

výZva MĚstskÉ PoLICIe občanŮM
Vyzýváme občany našeho města, aby důsledně 
dodržovali zákaz parkování svých automobilů 
na chodnících, vyjma případy kde je to dopravní 
značkou povoleno. Tento dopravní přestupek bude 
následně řešen strážníky Městské policie Kravaře v 
blokovém řízení, popřípadě oznámením příslušnému 
správnímu orgánu.

kRavaŘe ZÍskaLY PaMĚtnÍ PLaketU 
MInIsteRstva obRanY českÉ RePUbLIkY Za 

PŘÍkLadnoU PÉčI o vÁLečnÉ HRobY
15. října byla městu Kravaře, v prostorách 
památníku II. světové války v Hrabyni, 
slavnostně předána pamětní plaketa za 
péči o válečné hroby na správním území 
obce s rozšířenou působností Kravaře.
Město se příkladně stará o památky na 
muže, kteří položili své životy v bojích 
první a druhé světové války. Snaží se 
evidovat všechny 

válečné hroby a pietní místa v devíti 
obcích, které má ve svém správním 
obvodu. Zaměstnankyně oddělení 
speciálních činností a služeb Městského 
úřadu Kravaře jednotlivá místa objíždí, 
dokumentuje stav hrobů, památníků a 
doporučuje daným úřadům jak je možné 
zlepšit opatrování, případně jak je 
možné získat pomoc z Krajského úřadu 
Moravskoslezského kraje. Získané 
poznatky pak zasílá do internetové 
evidence válečných hrobů. Rozhodně 
chceme na této úrovni pokračovat i 
nadále a pevně věříme, že naše činnost 
v této oblasti bude stále lepší a lepší. 

Michaela Janik, DiS.
referentka oddělení speciálních 

činností a služeb
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MeZInÁRodnÍ konfeRenCe CoMMUnItY 
PoLICIng v kRavaŘÍCH

V pátek 30. října v reprezentativních prostorách barokního zámku v Kravařích 
na Opavsku, který v 18. století přestavěl rod Eichendorffů, zorganizovali policisté 
Krajského ředitelství policie Severomoravského kraje  mezinárodní konferenci na 
stále aktuální téma Community Policing.  Partnerem byla Komenda Wojewódzka 
Policji ve Wroclawi. Celý projekt byl spolufinancován  z Operačního programu 
Česká republika – Polská republika 2007 – 2013, Fondu mikroprojektů v 
Euroregionu Silesia.  Součástí  konference byl i křest DVD, prezentujícího práci 
policie na  severní Moravě. S projektem Community policing se setkáváme od 
roku 2005, kdy byl představen Policejním prezidiem. Community Policing  je 
jedním z nejfrekventovanějších slov v rámci celé policie. Je filozofií policejní 
práce. Není jenom pojmem, je policejní strategií. Velmi zjednodušeně řečeno 
vystihuje přístup k policejní práci. Nejen definování problémů v oblasti veřejného 
pořádku a bezpečnosti a jejich následné řešení, ale zejména využívání znalostí, 
schopností a možností, odstraňování příčin problémů a jejich důsledků. Naučit 
se sdílet a delegovat část odpovědnosti za oblast veřejného pořádku a kriminality 
a aktivně využívat znalosti, schopnosti a možnosti, které v této oblasti mají i jiné 
instituce a veřejnost samotná. V důsledku to pak znamená efektivnější způsob 
řešení problémů. V tomto duchu byla vedena právě konference v Kravařích.  Plk. 
Mgr. Pavel Osvald a pplk. Ing. Michal Bureš z odboru strategického plánování  
zde přednesli  úvahu Policejního prezidia v rámci Community Policing. Zkušenosti 
s Community Policing v praxi severomoravských policistů prezentoval náměstek 

ředitele Krajského ředitelství policie Severomoravského kraje plk. Ing. Martin 
Hrinko, Ph.D. A své poznatky o spolupráci s orgány státní správy vystihl kpt. 
Mgr. Bc. Petr Šikola z Územního odboru Jablonec nad Nisou a por. Bc. Zlatuše 
Viačková z Územního odboru Karviná. Také představitelé polské policie, mimo 
jiné  podinsp. Henryk Tonderys, podinsp. Adam Strzebińczyk, či kom. Katarzyna 
Szawdylas-Wasielewska, aktivně participovali na tomto setkání a představili policii 
jako partnera v programu společné bezpečnosti. Poukázaly na dobré zkušenosti 
Slezské policie s Community Policing a vykreslili činnosti Dolnoslezské policie 
na úseku bezpečnosti a veřejného pořádku. Významným hostem byl Ing. Václav 
Klučka, poslanec sněmovny Parlamentu České republiky, jenž hovořil na téma 
Policie a její partner – veřejnost . Zúčastnil se i Mgr.Michal Tošovský z Otevřené 
společnosti a podělil se o zkušenosti neziskových organizací. 
Místo konání konference nebylo vybráno náhodně. Město Kravaře se nachází v 
příhraniční česko-polské oblasti. A rozsáhlý park, v současné době upravený pro 
účely golfového hřiště, byl výjimečnou kulisou  vystavené nejmodernější policejní 
techniky, kterou si mohli účastníci mezinárodní konference prohlédnout. Zvláštní 
poděkování tedy patří  městu Kravaře, na mezinárodní konferenci zastoupenému 
starostou Ing. Andreasem Hahnem.

por. Bc. Darina Majková
komisař

preventivně informační oddělení

PodPIs kooRdInačnÍ 
doHodY MeZI MĚsteM 
kRavaŘe a PoLICIÍ  čR

Dne 26.října byla za přítomnosti vedení 
města Kravaře  a zástupců Policie ČR 
slavnostně podepsána „Koordinanční 
dohoda“ o vzájemné spolupráci při 
zabezpečování místních záležitostí 
veřejného pořádku mezi Městem Kravaře 
a Policí ČR Kravaře.
Dohoda je písemným stvrzením faktu, 
že spolupráce na obou stranách již 
řadu let úspěšně funguje. Jak uvedl 
plk. Petr Urbančík, vedoucí územního 

odboru vnější služby Opava Krajského 
ředitelství Policie Severomoravského 
kraje, který byl spolu se svým zástupcem 
rovněž přítomen slavnostnímu aktu, 
„Koordinanční dohody“ mezi Policií 
a místní samosprávou obecně jsou 
součástí projektu Community Policing, 
kdy se Policie prostřednictvím dohod 
snaží koordinovat činnost nejenom   
samosprávy, ale i přímo občanů 
jednotlivých měst. Obě strany se shodly 

na tom, že ochrana 
veřejného pořádku a 
boj proti kriminalitě, 
je jejich prvořadým a 
společným úkolem. 
Za město Kravaře 
dohodu podepsal 
starosta města, Ing. 
Andreas Hahn, za 
Policii ČR, vedoucí 
oddělení Kravaře npor. 
Ing. Ivo Lasák.

Jana Ligasová,
místostarostka 

Natékající splašky jdou nejprve z 
čerpací jímky do mechanického 
předčištění, kde se zbaví shrabků, 
písků a dalších různých nečistot. 
Takto předčištěné splašky natékají 
gravitačně do jedné ze dvou 
biologických jednotek, což jsou 
kruhové železobetonové nádrže 
o průměru 19,2m a hloubce 5,9m, 
zapuštěné pod úroveň terénu. 
V těchto nádržích dochází k 
tzv. aktivaci kalu za účinného 
promíchávání a provzdušňování 
natékaných splašků. Vše je 
řízeno pomocí kyslíkových sond 
ve spojení s počítačem. Součástí 
aktivačního čistícího procesu je i 
takzvané biologické odbourávání 
čpavkového dusíku, tzn. že je 

z vody odstraněna valná část 
dusíku ve formě N2 nebo NOx.
Taktéž v těchto nádržích dochází 
k odbourávání fosforu za použití 
železitých nebo hlinitých solí, 
které se do nádrží automaticky 
dávkují. Přebytečný kal se pak 
čerpá čerpadly do kalojemu, kde 
se postupně gravitačně zahušťuje. 
Po patřičném zahuštění je čerpán 
na odstředivku a po odvodnění je 
vynášen šnekovým dopravníkem 
do kontejnerů. Pro zahájení 
zkušebního provozu bylo zapotřebí 
napojení na ČOV cca 1000 – 1200 
EO. V současné době je napojeno 
cca 3 700 obyvatel města.

PodĚkovÁnÍ
Touto cestou bychom chtěli poděkovat Agentuře API 
s. r. o. za výbornou spolupráci po dobu výstavby 
celého projektu a také za bezchybnou organizaci 
slavnostního ukončení projetku. Velké poděkování 
patří obzvláště Mgr. Lence Veličkové.

Pokračování ze str. 1
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otevŘený doPIs staRostovI kRavaŘ

Vážení občané,
jak pan Večerek sliboval, tak i učinil a otevřený 
dopis, který jste právě dočetli, na Facebooku od 
října uveřejnil a probíhá k němu čilá internetová 
diskuse. Protože jsem již zaznamenal řadu 
reakcí - i mimo internetovou diskusi, rozhodl 
jsem se svou odpověď zveřejnit v Besedníku, 
který je již několik let nejbližším a nejjistějším 
zprostředkovatelem výměny informací mezi 
radnicí a občany. Výstavba školního hřiště 
u Základní školy v Koutech, jehož otevření 
bylo právě před rokem, nebyla jednoduchá 
záležitost, hlavně co se týkalo finančních 
prostředků v době, kdy současně probíhala i 
výstavba ČOV a kanalizace ve městě. Věděli 
jsme ale také, s jakými problémy se tato škola 
potýká - v budově není tělocvična a sportování 
dětí (i když Buly aréna je nedaleko) bylo nutné 
vyřešit, protože stav prostranství v okolí školy 
by byl pro tuto část obce ostudou. Vzhledem k 
tomu, že pozemek nebyl řádně zabezpečen a 
přes vadný plot docházelo v okolí školy hlavně 
ve večerních hodinách k „nájezdům“ většinou 
těch, kteří již školu v Koutech dávno opustili a k 
vybavení okolí školy nepřistupovali s ohledy. Pro 
výstavbu školního hřiště s umělým povrchem a 
nové úpravě okolí, včetně oplocení, které bylo 
hrazeno plně z rozpočtu města Kravař, byly s 
vedením ZŠ Kouty dohodnuty i podmínky užívání 
školního hřiště a jeho výsledkem je Provozní řád 
hřiště, který schválila Rada města Kravaře, ze 
kterého vyplývá, že slouží především pro potřebu 
školy! Jak je zřejmé, není to dílo mé a proto 
Vám ani jako starosta nemůžu nařídit zákaz 
vstupu na toto hřiště, ale sám za sebe si myslím, 
když se ptáte na můj názor, že je to nanejvýš 
správné, řídit se provozním řádem tohoto hřiště, 
jelikož chceme kvalitu a krásu nynějšího areálu 
zachovat pro naše další generace a to ve věku, 
který je uvedený v Provozním řádu, tj. pro mládež 

do 15-ti let. Určitě nechci, aby mladí lidé místo 
sportování chodili večer do hospod a brali drogy, 
jak zmiňujete, to si snad ani nikdo nemyslí. Pro 
věkové kategorie nad 15 let bych Vám, vážený 
Petře Večerku chtěl sdělit, že v Kravařích máme i 
jiné bohaté sportovní vyžití. Speciálně v blízkosti 
Vašeho bydliště se nachází krásný a moderní 
areál Buly aréna, kde na daleko kvalitnějším 
povrchu můžete realizovat své sportovní aktivity, 
speciálně již Vámi citovaný fotbal, na krásném 
oploceném fotbalovém hřišti. Stačí pouze 
nahlásit na recepci tohoto zařízení, od kdy do 
kdy chcete odehrát fotbalové utkání a bez nároku 
na jakoukoliv finanční částku z Vaší strany, Vám 
bude předán klíč, který po ukončení odevzdáte 
na recepci. Pokud brouzdáte ve svých volných 
chvílích na internetu, doufám, že tak jako všechno 
sledujete, tak i s takovou pečlivostí sledujete 
usnení Zastupitelstva města, které je společným 
rozhodnutím zastupitelů města. Usnesením bylo 
přijato, že veškeré aktivity na fotbalovém hřišti za 
Buly arénou pro zájemce, Hobby kluby, sportovce 
TJ SK Kravaře, které nebudou za účelem 
pořádání turnajů, budou plně hrazeny z rozpočtu 
města Kravaře. Platnost tohoto usnesení je od 
1.1.2009 do dnešních dnů. Osobně mohu doložit 
účast na tomto hřišti. Jinak Vás mohu ubezpečit, 
že město Kravaře, na rozdíl od některých jiných 
měst a obcí, vkládá nemalé finanční prostředky, 
jak na rozvoj sportovních areálů v Kravařích, 
tak i na činnost jednotlivých spolků a sdružení. 
Proto znovu odmítám spekulace, že asi chci 
nebo chceme, jak citujete, aby mladí lidé místo 
sportování chodili do hospod, brali drogy či dělali 
něco jiného. Osobně je mi dost smutno z toho, že 
Kravaře posuzujete zřejmě pouze podle jednoho 
a ještě školního areálu, které jste zrovna Vy jako 
dítě mohl do uskutečnění celkové rekonstrukce 
areálu sledovat.
S úctou, starosta města Ing. Andreas Hahn

tRagICký PožÁR v kRavaŘÍCH

V krátkém období jsme v našem městě zaznamenali 
již druhý požár. Po události, ke které došlo na 
začátku měsíce října v místní Loděnici, a která se 
naštěstí obešla bez větších škod, tentokrát vyjížděly 
tři jednotky hasičů v sobotu 24.10. ve 22:55 hod. k 
bytovému požáru na Vyhlídalove ulici. Na místě 

události zasahovali dobrovolní hasiči z Kravař a 
Bolatic, a profesionální jednotka z Opavy.
 Při požáru se nadýchali zplodin hoření dva příslušníci 
Policie ČR, kteří se dostavili na místo požáru ještě 
před příjezdem hasičských jednotek a na základě 
informací od ostatních uživatelů domu se snažili o 

záchranu majitelky bytu, která se nacházela v hořícím 
pokoji. Pro velký žár a silné zakouření však neměli 
šanci majitelku zachránit. Posléze museli být oba 
převezeni lékařskou záchrannou službou k ošetření 
do Opavské nemocnice. Po uhašení požáru bylo  v 
bytě nalezeno mrtvé tělo majitelky.

Škoda na majetku byla předběžně vyčíslena 
na 350 000 kč. Příčina požáru je v šetření. 
Vyšetřovatelem byl na odbornou expertízu 
odeslán přímotop, který byl nalezen na 
požářišti.

Za JSDH
Vít Koneczný

V souvislosti s právě 
zahájenou topnou sezónou 
si dovolujeme upozornit 
občany na nutnost dodržování 
bezpečnostních předpisů při 
používání přímotopů, zejména 
dodržování bezpečných 
vzdáleností od ostatních 
předmětů, a také na povinnost 
provádění pravidelných kontrol 
komínových těles odborně 
způsobilou osobou.  

Vážený pane starosto,

jsem občanem města Kravaře. V pozdních 
odpoledních hodinách chodíme s přáteli 
(kluci zhruba od 18 do 25 let) na školní 
hřiště u základní školy v Kravařích-Koutech 
hrát fotbal. V posledních týdnech většinou 
jen o víkendech, protože většina z nás se 
právě na víkend vrací z vysokých škol.
Dnes jsem se dozvěděl, že jste nám 
údajně „nařídil“ zákaz vstupu na toto hřiště. 
Chtěl bych se Vás zeptat na důvod tohoto 
nařízení.
Rád bych zdůraznil, že jsme na hřišti 
nikdy nezpůsobili žádnou hmotnou škodu. 
I když jde o malé fotbalové hřiště, tak je 
dimenzováno tak, aby zvládlo využívání 
dospělých lidí, proto nevidím důvod, 
proč bychom tam fotbal hrát nemohli. 
Nechodíme tam v době výuky ani v době, 
kdy hřiště využívá školní družina. Pokud 
bude vašim argumentem opotřebování, tak 
Vám rovnou odpovím, že jste v tom případě 
neměli hřiště ani stavět.
Možná chcete, aby mladí lidí místo hraní 
fotbalu chodili večer do hospod a brali 
drogy. Někdo by si to po uvalení tohoto 
zákazu mohl myslet.
Doufám, že zákaz hraní fotbalu na 
fotbalovém hřišti brzy zrušíte a občané 
si nebudou muset myslet, že žijí v 
Kocourkově.
Upozorňuji Vás, že toto je otevřený 
dopis, který zveřejním. Předem děkuji za 
odpověď.

S úctou,
Bc. Petr Večerek 
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HaLLoween se v kRavaŘÍCH sLavIL Už 
PočtvRtÉ 

Sychravé podzimní počasí je jako stvořené pro halloweenové strašidelné 
masky, svítící dýně a magické oslavy. Spolu se svými dětmi a přáteli jsme 
Halloween oslavili i v Kravařích. Klub rodičů a přátel školy při Základní 
škole v Kravařích ve spolupráci s Centrem volného času Kravaře a Sbo-
rem dobrovolných hasičů, uspořádal již čtvrtý ročník Halloweenového prů-
vodu strašidel. V úterní podvečer 27. října 2009 se na Náměstí sešli velcí 
i malí, maskovaní i nemaskovaní, aby se v doprovodu bubnu vydali na 
průvod městem, který byl ukončen na hasičském areálu. Zde si děti prošly 
„strašidelným hradem,“ na jehož konci na ně čekalo překvapení v podobě 
lampiónu přání, na které si každý napsal „své přání“ a pak jsme lampióny 

společně vypustili do oblak. A protože se žádné správné strašidlo neobe-
jde bez pořádného ohně, připravili kravařští hasiči velkou vatru, kterou 
nakonec celé akce zapálili. Chtěli bychom poděkovat Městské policii a 
příslušníkům OOP ČR Kravaře za zajištění bezpečnosti průvodu v ulicích 
našeho města, zaměstnancům Centra volného času Kravaře za organizaci 
soutěží, Sboru dobrovolných hasičů za zapůjčení areálu a všem ostatním, 
kteří jakkoliv pomohli ke zdárnému průběhu této akce pro naše nejmenší. 
S radostí musíme konstatovat skutečnost, že i přes nevlídné počasí se do 
letošního průvodu zapojilo mnoho účastníků, a že se oslava Halloweenu 
již řadí mezi tradiční akce pořádáné pro děti v našem městě.

KRPŠ při ZŠ Kravaře

HŘbItovY 
osvĚtLILY svÍčkY

Památka zesnulých se slaví den po slavnosti Všech svatých, tedy 
2. listopadu. Letos tento den připadl na pondělí. Pozůstalí v těchto 
dnech vzpomínali na zemřelé, příbuzné a přátele. Lidé navštívili 

hřbitovy, aby zde položili 
věnce, květiny a zapálili 
svíčku a aby se v tichosti 
pomodlili za zemřelé a 
tím za spásu jejich duší. 
Ne jinak tomu bylo i na 
obou našich hřbitovech v 
Kravařích a Koutech, kde 
od letošního ledna do října 
spočinulo nově padesát 

pět našich spoluobčanů. Zvyk uctívání památky zesnulých v druhý 
listopadový den zavedl v roce 998 francouzský opat Odillo. Svátek 
dušiček je však mnohem starší. Dušičky pochází z keltské tradice, ze 
svátku Samhain, který se slavil v den keltského nového roku, v den, 
kdy podle keltské víry prolíná náš svět se světem mrtvých. Keltové 
zapalovali ohně, aby se duše pozůstalých mohla ohřát a strávit s nimi 
noc. Svíčky, které dnes zapalujeme, jsou pozměněnou formou právě 
této tradice. 
Památku zesnulých slaví mnoho států a národů, každý po svém. 
Zatímco my Evropané uctíváme dušičky v poklidu, v anglosaských 
zemích a především v Americe si lidé na tento den pečlivě připravují 
pestrobarevné kostýmy na slavnostní veselice a vydlabávají dýně, 
tento svátek je tam známý jako Halloween.
Památka zesnulých je v České republice vedle Vánoc největším 
společně prožívaným dnem, který věřící i nevěřící spolu „slaví.“ 
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aktUaLItkY Ze ZŠ kRavaŘe -  koUtY 

NAŠE VÝSTAVKA 
Malou výstavkou výtvarných prací 
našich žáků jsme se podíleli na 
výstavě ovoce, zeleniny, květin 
a včelařství zahrádkářů našeho 
města, u příležitosti 50ti let 
Českého zahrádkářského svazu 
v Kravařích, která byla letos 
instalovaná pro širokou veřejnost 
ve Farní stodole v neděli 4. října. 
Žáci školy tuto krásnou výstavu 
zhlédli v pondělí v rámci výuky 
prvouky a přírodovědy.

JAK JSME KROTILI DRAKY 
V pátek 6. října jsme s dětmi školní družiny uspořádali 
Drakiádu na našem pěkném školním hřišti. Organizace 
se ujala děvčata ze druhé třídy. Nejdříve jsme však 
celý předchozí týden, za velmi dobrých povětrnostních 
podmínek, pilně trénovali, abychom zvládli techniku 
vzletu, odvíjení a navíjení provázku a hlavně zručnost 
alespoň na chvíli udržet draka ve vzduchu. Už i ti 
nejmladší ví, že drak je ochoten vzlétnout jen proti 
větru. Ještě že naši draci měli omezenou délku šňůry, 
jinak by uletěli kdovíkam. Nejlepší dračicí se stala s 
největším počtem bodů, co se délky letu týče, Monika 
Peterková. Dětská porota však odměnila všechny 
děti.
.

NA NÁVŠTĚVĚ V CHRÁNĚNÝCH 
DÍLNÁCH 

V úterý 13. října jeli žáci 3. a 5. ročníku na exkurzi do Chráněných dílen 
sv. Josefa v Opavě. Ve středu 14. října pak žáci 2. a 4. ročníku. Cílem 
bylo dětem ukázat, že i lidé s těžším nebo vícečetným zdravotním 
znevýhodněním mohou v takovýchto dílnách najít smysluplnou práci a 
dokáží vyrábět nádherné věci např. z textilu či keramiky. Prohlédli jsme 
si tři dílny. Šicí, kde se vyrábějí textilní doplňky, kompletační, v níž se 
skládají a balí drobné součástky, a pak dílnu keramickou. Tady vznikají 
křehké keramické výrobky i  fantazijní plastiky nevidomých. Obdivovali 
jsme nový, dokonalý vyšívací stroj, textilní hračky, drobnosti z keramiky, 
hrnčířský kruh, ale hlavně zručnost lidských rukou. V obchůdku si pak 
děti mohly koupit dárky pro sebe a své nejbližší.

.

RekonstRUkCe ŠkoLnÍHo HŘIŠtĚ PŘI ZŠ kRavaŘe

Město Kravaře rozhodlo provést úplnou rekonstrukci 
areálu školního sportovního hřiště a dopravního hřiště 
při ZŠ Komenského. Kvalitní vzdělávací systém je pro 
budoucnost města Kravaře velice důležitý.  Součástí 
kvalitního vzdělávacího systému je i vzdělání a výchova 
v oblasti pohybových aktivit a sportu a dopravní 
výchova. Technický stav venkovního sportovního hřiště 
a dopravního hřiště při ZŠ Komenského v Kravařích 
je v současné době naprosto nevyhovující potřebám 
kvalitního vzdělávání.  Dlouhodobě byla zvažována 

možnost rekonstrukce celého areálu, aby odpovídal 
potřebám pro výuku tělesné a dopravní výchovy a 
volnočasové pohybové aktivity všech současných i 
budoucích uživatelů, ale nebylo možné vyčlenit  finanční 
prostředky. Možnost, jak realizovat projekt rekonstrukce 
areálu nabízejí dotace z fondů EU. Konkrétně dotace z 
Regionálního operačního programu Moravskoslezsko, 
o které město Kravaře bude žádat. Vytvořením 
odpovídajících podmínek bude areál nabízet možnosti 
využití všem organizacím ve městě, rodičům a dětem 

mládeži, prostě všem občanům. Bude vybudováno 
víceúčelové hřiště s umělým povrchem pro malou 
kopanou, košíkovou a házenou, dále atletická dráha 
se sektory pro skoky a vrh koulí, volejbalové hřiště. 
Součástí areálu bude dopravní hřiště určené zejména 
pro dopravní výchovu dětí. Nově vybudovaný areál  
bude po dokončení sloužit ke sportování, pohybovým 
aktivitám a dopravní výchově všem dětem, mládeži i 
dospělým a bude zájemcům poskytován při dodržení 
provozního řádu a pokynů správce bezplatně.

DOTAZNÍK

Jaký je Váš názor na rekonstrukci školního sportovního a dopravního hřiště?

• bezpodmínečně nutná pro žáky školy i veřejnost v kravařích
• bezpodmínečně nutná pouze pro žáky školy

• stávající stav je dostačující pro pohybovou aktivitu žáků , veřejnost

odpovědi do 30.11.2009 na podatelně MÚ v kravařích.

Město Kravaře zahájilo v březnu 
tohoto roku realizaci projektu 
z Operačního programu 
přeshraniční spolupráce Česká 
republika – Polská republika 
2007 – 2013 „kaRMaŠ 
CUP“ – mezinárodní 
festival amatérského 
hokeje. 
Festival se uskuteční ve dnech 
13.-15.11.2009 u příležitosti 

první mistrovské sezóny hokejového oddílu HC město Kravaře. Soutěžit mezi 
sebou bude 8 hokejových týmů ze čtyř evropských zemí – České a Slovenské 
republiky, Finska a Polska. Partnerem projektu je Towarzystwo Miłośnikow 
Hokeja na Lodzie, Kędzierzyn-Koźle.
Pro účastníky turnaje je připraven sobotní česko-polský večer spojený s 
ochutnávkou tradičních národních specialit, zpěvem a tancem.
Hokejová utkání se konají v prostorách buly arény - kravaře v těchto 
dnech:
Pá: 16:00 – 19:30, so: 8:00 – 18:30, ne: 8:00 – 12:30.

Srdečně zveme všechny příznivce hokejového sportu! 
Vstup na všechna utkání je zdarma!

kaRMaŠ CUP 2009 v kRavaŘÍCH 



Dne 21.10.2009 bylo v 9 hodin 
slavnostně otevřeno nové centrum 
pro rodiče a děti od 3 měsíců do 7 
let. V tento den centrum navštívilo 
a bylo zapsáno přes 60 dětí! 
Připraveno bylo bohaté občerstvení 
a dáreček pro každé zapsané dítě. 
MC Opička nabízí dětem dopolední 
i odpolední činnosti, akce pro děti, 
divadelní představení aj. 
Pro děti od ukončeného 3. 
měsíce do 1 roku - pod vedením 
fyzioterapeutky 
- cvičení rozvíjející psychomotorický 
vývoj dítěte, cviky podporující 
plazení a lezení, cvičení na balóně 
apod. Nakonec protažení maminek.
Pro děti od 1 do 4 let
- cvičení a hrátky rodičů s dětmi pod 
vedením odborných a zkušených 
instruktorek
- seznámení se s kolektivem 
dětí, nové básničky, říkanky, 
písničky a hry, seznámení 
se s barvami, počítání, 
poznávání zvířátek aj.
- od dvou let je lekce 
prodloužena o pracovní 
výchovu - malování, kreslení, 

lepení, stříhání, trhání papíru, nácvik 
správného úchopu tužky.
Pro děti od 4 - 7 let, v odpoledních 
hodinách
- Angličtina pro nejmenší
- Pastelka - výtvarný a pracovní 
kroužek
- Mini disko - taneční kroužek v 
rytmu disca
- Flétnička - výuka hry na flétnu, 
hudební kroužek, rozvíjející rytmus, 
intonaci, zpívání
Předporodní kurzy - pro všechny 
„těhulky“, pod vedením porodní 
asistentky
Kontakt: 
Zuzka Klöslová, 776 127 591
mcopicka@seznam.cz,
www.mcopicka.webnode.cz
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MateŘskÉ CentRUM oPIčka 
ZaHÁjILo svoU čInnost 

Náměstí 20, Kravaře, tel./fax: 553 671 283, 
mobil: 776 691 811, e-mail: info@cvckravare.cz, 

www.cvckravare.cz

ZPRÁvIčkY Z Cvč 

PRÁZDNINOVÁ DOPOLEDNE

Přes 30 dětí strávilo v Centru 
volného času podzimní 
prázdniny. Čtvrtek byl 
dnem věnovaný výtvarným 
technikám.
Pátek byl ve znamení sportu. 
Využili jsme tělocvičnu ZŠ v 
Kravařích, ale také hernu v 
centru volného času.
DĚTI AHOJ NA PODZIMNÍ  
VÍKENDOVÉ AKCI!!

BURZA oblečení, obuvi a sportovních 
potřeb, kterou Centrum volného času v 
Kravařích již tradičně připravuje na jaro 
a podzim, se těší u široké veřejnosti z 
Kravař a okolí velké popularitě.
Podzimní burza, kterou jsme 
organizovali v termínu od 15. do 19.října 
2009 však předčila zájmem veřejnosti  
ostatní ročníky.
V den příjmu nám prošlo „rukama“ přes 
3000 kusů zboží a upravovaly a rovnaly 
jsme je k pátečnímu a sobotnímu prodeji 
do pozdních večerních hodin. V pátek a 
sobotu burzu navštívilo 137 dospělých 
a možná i větší počet dětí, které 
doprovázely  své rodiče. Jsme rádi, že 

burza stále (i když máme dost Second 
handů) splňuje svůj účel rychlého  
prodeje nabídnutého zboží. Je tomu 
tak proto, že přijaté věci mají dobrou, 
mnohdy výbornou kvalitu za poměrně 
nízkou cenu. A také všichni víme, že 
děti rychle rostou, některé oblečení 
mají jednou na sobě a už jsou krátké 
rukávky a nohavice. Podzimní burza 
nabízí velké množství zimního oblečení, 
bundy, oteplovačky, kombinézy, svetry, 
čepice, lyže, brusle, kola, kočárky, 
prostě nakoupíte zimní výbavu „za pár 
korun“ pro celou rodinu. Děkujeme 
za Vaši přízeň a těšíme se na JARNÍ 
BURZU 18. - 20. BŘEZNA 2010!!!

BURZA V CVČ

PŘIPRAVUJEME:
19. listopadu

vystoupení dětí ZÚ flétna a kytara v domově důchodců 
u příležitosti karmášové zábavy

27. - 28. listopadu
víkendovka v Cvč

program plný her, sportování a soutěžení s jednodenním přespáním v CVČ

keramická dílna
začátek 3. prosince v 17:00 hod. v CVČ

úprava výrobků + glazování - 10. prosince v 17:00 hod. v CVČ
vyzvednutí výrobků - 17. prosince (nutné přihlásit se předem)

6. prosince
Mikuláš na ledě

začátek v 10:00 hod. v Buly aréně

7. - 11. prosince
Pečení vánočních perníčků

dle domluvených termínů

12. - 13. prosince
vánoce na zámku

výroba přáníček a vánočních překvapení

16. prosince
vánoční koledování

 
 

 
 
 
 

TERMÍN : PÁTEK 27.11.2009 OD 14,00 HODIN 
MÍSTO : HERNA CENTRA VOLNÉHO ČASU 

 
DONESTE SI S SEBOU KRUH, ZAHRADNICKÉ  

KLEŠTĚ, DRÁTKY, SVÍČKY 
A OZDOBY NA VĚNEC, VĚTVIČKY ZAJISTÍME 
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!!ZA KAŽDÝ NÁKUP VÁNOČNÍ DÁREK ZDARMA!!

!!ZA KAŽDÝ NÁKUP VÁNOČNÍ DÁREK ZDARMA!!
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Hanibal 
 

PPAALLUUBBKKYY 
 

 
Nově otevřená prodejna 

V KRAVAŘÍCH 
 

ul. Štěpánkovická  
u autobusové zastávky naproti Mexiku 

 
 

Mobil: 777 733 293                                                              www.hanibalopava.cz 
 
 
 

  Hanibal 
 

STAVEBNÍ  ŘEZIVO  
 

- prkna, hranoly, fošny, latě, krovy, 
                   přihradové vazníky 
 
 

Nově otevřená prodejna 

V KRAVAŘÍCH 
 

ul. Štěpánkovická  
u autobusové zastávky naproti Mexiku 

 
 

Mobil: 777 733 293                                                              www.hanibalopava.cz          
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Z doMova PRo senIoRY sv.  HedvIkY kRavaŘe

Říjen začíná Celosvětovým dnem 
seniorů

1. říjen patří Celosvětovému dni seniorů. Již 
tradičně se snažíme o to, aby tento den byl 
pro seniory v našem domově něčím sváteční 
a výjimečný. Ten letošní začínal soutěží 
družstev v trénování paměti se slavnostním 
vyhodnocením. Počasí nám přálo a tak 
odpoledne pokračovalo návštěvou Základní 
umělecké školy v Kravařích, část Dvořisko. 
Návštěvníci se mohli projet našim městem, 
vidět tuto pěknou školu a především se 

potěšit vystoupením malých hudebníků a 
zpěváků. Závěr patřil posezení v zahradní 
restauraci Damika. Dožít se dlouhověkosti 
znamená zestárnout. Všichni chceme žít 
co nejdéle, ale často říkáme: „Stáří není nic 
pěkného, toho se nechci dožít!“ I stáří patří k 
životu! A tento skvělý den byl dokladem toho, 
že i na životě ve stáří může být stále mnoho 
krásného!
Děkujeme!

Říjen pokračuje zahájením komplexní opravy 
hospodářské budovy a úpravou zahrady

Všichni víme, že senioři, chcete-li použít více používaný výraz 
důchodci, tvoří významnou část naší společnosti a s prodlužujícím 
se věkem a nižším přirozeným přírůstkem obyvatel podíl této 
věkové skupiny poroste. Pro nás všechny dnes ještě více, či 
méně mladší bude jen dobré, když dále poroste podíl společnosti 
na přípravě důstojných podmínek života seniorské populace ve 
složitých životních situacích. Senioři v našem městě mohou v 
takových případech využít sociálních služeb ve velmi pěkném 
zařízení. Už to bude pět let od znovu otevření našeho domova 
pro seniory po komplexní rekonstrukci a nástavbě. Velkým 
dárkem k tomuto výročí je pro nás zahájení opravy vedlejší 
hospodářské budovy, kterou řešíme nejen problém zajištění 
prádelenského provozu v potřebných provozních podmínkách, 
ale také vybudování zastřešené pergoly k posezení a úpravu 
venkovních prostor zahrady tak, aby byly bezbariérové a 
umožnily osobám na vozíčku volný pohyb. Děkujeme Městu 
Kravaře, jeho starostovi, radě i zastupitelstvu za podporu tohoto 
projektu.

Maria Melecká
ředitelka DS Kravaře

dvĚ vYdaŘenÉ akCe kLUbU PŘÁteL nĚMeCka dfk 
kRavaŘe

Klub přátel Německa DFK Kravaře zorganizoval v měsíci říjnu dvě významné 
akce pro své členy. Tou první akcí byl dne 6. října zájezd do Kroměříže za 
kulturními památkami, které ve velkém množství a různorodostí byly k vidění 
v biskupském paláci. Při procházce zámeckým parkem obdivovali všichni 
účastníci překrásně uspořádané květinové záhony a zajímavý zvěřinec. Ve 
středu města pak honosné budovy různého stavebního stylu. Po dobrém obědě 
se pak jelo dále do vinařské obce Mařatice, kde byl navštíven historický starý 
vinný sklípek. Při ochutnávce vín se rozproudila veselá nálada a celá společnost 
se rozezpívala. Veselé písničky se rozezněly i v autobuse po cestě domů. Při 
loučení po příjezdu do Kravař všichni děkovali za dobře zorganizovaný zájezd a 
za příjemné zážitky. 

Druhou vydařenou 
akcí v měsíci říjnu 
bylo přátelské 
setkání s pěveckým 
sborem neměcké 
menšiny z Rybníka 
PL, které se konalo 
v neděli 18. října v 
Kravařích. Již ráno v 
devět hodiny zastavil 
autobus s hosty před 
kravařským zámkem. 
Hosté využili čas 
před mší svatou k 

procházce podzimně zbarveným zámeckým parkem. V 10 hodin se konala v 
zámecké kapli mše svatá v německém jazyce, při které sbor z Rybníka zazpíval 
nacvičené mešní písně. V poledne se všichni hosté a členové DFK sešli ve 
slavnostně vyzdobeném sálu na Chovatelské chatě v Kravařích, kde se podával 
oběd připravený členkami Klubu DFK. Odpoledne se pak konala přehlídka 
písní a básní, zejména z tvorby Josefa von Eichendorfa, jehož rodina vlastnila 
zámek téměř po dvě staletí a zároveň mu dala současnou podobu. V programu 
vystoupila Schola Kouty, pod vedením Pavly Cygalové, pěvecko-recitační sbor 
DFK Kravaře a s rozsáhlým závěrečným programem sbor německé menšiny z 
Rybníka. Po programu, který se všem přítomným líbil, byli všichni účinkující i 
aplaudující odměněni dobrou kávou a koláči. Další část odpoledne pak proběhla 
ve vzájemné besedě. Při loučení bylo konstatováno, že tato setkání se již stala 
tradicí a bylo vysloveno přání, aby se takovýto přátelský den, naplněný kulturou 
a dobrou 
pohodou, opět 
v příštím roce 
uskutečnil.

Za DFK
Eva Jursová

HUbeRtova jÍZda

V dopoledních hodinách se v Kravařích 
u cyklostezky začali scházet účastníci již 
třetího ročníku Hubertovy jízdy, kterou 
pořádal ČSCH. Cílem dopolední „první 
etapy“ byl Kutský splav, druhá etapa  
byla odpoledne ukončena v oboře pod 
Zábřehem. Tuto akci navštívilo přes sto lidí, 
kteří měli příležitost kromě koní příhlížet 
například honu na lišku. Ve večerních 
hodinách proběhlo na Chovatelské chatě 
vyhlášení výsledků, také nesměl chybět 
tradiční soud a večer patřil country kapele 
Karavaně.



V dnešní době slyšíme ze všech stran o tom, jak je 
manželství v krizi, jak se společnost obecně potácí v 
krizi mezilidských a rodinných vztahů. Nakonec sami 
často okolo sebe vidíme, že jsou tato tvrzení bohužel 
pravdivá. A přece se v této oblasti pro nás nabízí 
řešení, kdy je možné podobným krizím předejít anebo 
ještě v lepším případě z krize vytěžit to nejlepší a 
nasměrovat tak naše manželské a rodinné vztahy na 
smysluplnější cestu. Mluvím o Manželských večerech, 
které se od podzimu konají v naší kravařské farnosti, a 
které se pro nás - šest manželských párů - staly velmi 
příjemnou součástí našeho života. Organizátorem 
těchto večerů, které se konají vždy ve středu ve 
farní místnosti „u důchodců“, je Centrum pro rodinu a 
sociální péči v Opavě.
Za myšlenkou Manželských večerů stojí manželé 
Nicky a Sila Leeovi z Londýna. Sami jsou manželé 
více jak dvacet let, mají čtyři děti a na téma manželství 
přednášeli několika tisícům manželských párů. Spolu 
také napsali knihu o manželství a vytvořili zmíněný 
kurz Manželské večery. 
Jak takový večer probíhá? Začíná velmi příjemně 
– teplou večeří (dámy: bez práce a bez nádobí!!). 
Poté je nám na plátno promítána přednáška manželů 
Leeových, vždy na dané téma. Přednášky jsou 
poutavé, humorné, trefné, proložené skutečnými  
příběhy, anketou neznámých lidí z ulice, citáty, aforismy 
i konkrétními příklady ze života, které zažil snad každý 
z nás. Protože přednáška manželů Leeových probíhá 
na stejném manželském večeru – ale v Londýně (do 
češtiny je během přednášky překládána), je možné 
vidět reakce účastníků. A ty jsou vesměs totožné s 
našimi. V sedmi večerech jsou postupně probírána 
tato témata - budování pevných základů, umění 

komunikace, řešení konfliktů, síla odpuštění, rodiče 
a rodiče partnera, dobrý sex a poslední večer láska 
v akci. Během přednášky míváme praktická cvičení 
– vždy k danému tématu. Videoprojekce je v tuto 
chvíli zastavena, a tak jako posluchači v Londýně, 
stejně tak i my plníme jednotlivé úkoly, které máme 
popsány v přiložené brožurce. Brožurky si  pak se 
svým partnerem vzájemně vyměníme a o daném 
problému diskutujeme. Atmosféru těchto cvičení 
doplňuje příjemná hudba, která mimo jiné zaručuje i 
to, že každý manželský pár řeší své vlastní problémy a 
nikoliv ty, které jsou řešeny u vedlejšího stolu, čímž je 
zaručena diskrétnost každé dvojice. Nedílnou součástí 
Manželských večerů jsou pak domácí úkoly, které 
doma stejným způsobem zpracováváme.
Manželské večery jsou tedy povídáním si o nás dvou, 
o manželství, o našich radostech i starostech. Řešíme 
tak věci dávné i současné: nejen náš vztah, ale i děti, 
práci, vize do budoucna, přání a tužby každého z nás. 
Učíme se pojmenovávat vše, co  s naším vztahem 
souvisí. Nezáleží na tom, kolik let jsme manželé – to 
ostatně vidíme na manželských párech z Londýna. 
Na plátně vidíme  páry „všeho věku“. Záleží totiž na 
tom, jestli chceme oba na svém vztahu pracovat, třeba 
i po letech objevovat neobjevené a udělat ze svého 
manželství umělecké dílo. Cílem je ozdravit naše 
vztahy a objevit, že manželství se dá budovat a léčit v 
téměř každé situaci a v určitě v každém věku. Myslím, 
že teď mohu mluvit za všechny zúčastněné páry, které 
Manželské večery na faře v Kravařích absolvujeme: je 
to paráda! Prospívá to nám všem, pochvalujeme si to 
nejen my  - dámy, ale ještě více i naši pánové. 

Co myslíte: nechtěli byste to v příští sérii Manželských 

večerů zkusit také? 
Kontakt a případné další informace rádi poskytnou v 
Centru pro rodinu a sociální péči v Opavě, Masarykova 
třída 39.  Manželské večery organizuje paní Gabriela 
Svobodová, mobil: 734 416 993, email: gabriela.
centrum@seznam.cz

Božena Muczková
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ManžeLskÉ večeRY

                                                                                                        

fitclubtwist@seznam.cz                                                             Opavská 189,Kravaře 
www.fitclubtwist.cz                                                                             (bývalé gastro TOM) 

                      tel.:  733 323 583 
 
 
 

NABÍZÍME: 
          

SPEEDING - jízda na stacionárních kolech pod vedením zkušených instruktorů. Kola jsou vybavena měřiči kalorií, zlepšují kondici a 
formují postavu. 
BOSU-cvičení na půlbalónu, je možné ho používat pro různé druhy balančních, rehabilitačních, relaxačních  a  posilovacích cvičení. 
BODYSTYLING-novinka lekce zaměřená na posilování problémové partie těla. 10min. zahřátí, pak následuje 40min. intenzivního 
posilování a závěrečný strečink a uvolnění. 
DANCE AEROBIC- aerobik vyšší intenzity spojený s pohybovou taneční koordinací, využívající prvky street dance. Tančí se na hip 
hopovou hudbu. 
JUNIOR AEROBIC-novinka Čeká Vás hudební, rytmická a pohybová průprava pro děti od 6 let. Zábavná forma pohybu, kde se děti 
naučí pohybové vazby, posilování s váhou vlastního těla pro správné držení těla. Můžou se těšit na mnoho her a také se naučí spoustu 
nových tanečků. 
RHYTMIC DANCE-novinka Taneční hodina se zajímavou choreografií. Mix různých tanečních stylů. (steet dance,hip hop).Hodina pro 
mládež od 12let. 
TANEC  BEZ  HRANIC- základ tvoří břišní tanec, léčivý africký tanec, salsa, kruhový tanec a prvky volného spontánního tance. 
JÓGA-  cvičení ayran jógy pod vedením zkušených polských instruktorek. Vzhledem k omezené kapacitě nás prosím kontaktujte včas na 
výše uvedeném telefonním čísle. 
CVIČENÍ PRO SENIORY-  pokud jste do této doby neměli odvahu přijít, teď je ten správný čas! Využijte nabídku hodin určených pro 
starší generaci. 
KURZ SNIŢOVÁNÍ  NADVÁHY- pod vedením dr.Andělové, kvalifikovaného odborníka na výživu, Vám pomůžeme zhubnout přebytečné 
kilogramy. Kurzy jsou tříměsíční a probíhají vždy na podzim a na jaře. Zájemci prosím volejte na výše uvedené tel.číslo nebo email. 
BABY CLUB  BERUŠKA – Jsme tu pro všechny, kteří chtějí trávit svůj volný čas aktivně se svými dětmi, přejí si je něčemu naučit, mají 
zájem o jejich všestranný rozvoj, ale také si potřebují odpočinout, pobavit a setkávat se s dalšími rodiči a jejich dětmi v příjemném 
prostředí našeho centra. 
CVIČENÍ S DĚTMI- Úterý:pro děti od 2 do 4 let 
                               Čtvrtek: pro děti od půl roku do 2 let         

Přijďte si zacvičit do nového fit clubu TWIST v příjemném prostředí. Bliţší informace najdete na našich webových stránkách 
nebo na výše uvedeném telefonu či emailové adrese. 

fit club 

twist 
 

Nově založený pěvecký sbor v 
Kravařích hledá sboristky.

Informace : 
Dagmar Turková, 
tel. 775 998 050

Bohoslužba v německém jazyce
se uskuteční

v neděli 29. listopadu, 
v 10:00 hod.

v zámecké kapli.

Celebrovat bude P. Max Jarosch.
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